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رقابت بر سر توافقی که در 
بردارنده تهدید اشاعه ای است

وزیر امور خارجه پیشین ایران در 
پیامی توئیتری با اشاره به اختلاف 
پیش آمده میان قدرت های جهانی بر 
ســر توافقـــی مـــوسوم به پیــمان 
فناوری زیر دریایی هسته ای، آن را در 
تناقض با ادعاهایشان در زمینه عدم 
اشــاعه تسلیــحاتی تلقــی کـــرد. 
محمدجواد ظریف نوشت: »تناقضی 
در بخش تاریخی: آمریکا، انگلیس، 
استرالیا و فرانسه که همگی قهرمانان 
خودخوانده عدم اشاعه تسلیحات 
هسته ای هستند در رقابتند تا وسیله 
اشاعه اورانیوم با غنای بالا را فراهم 
کنند. وی افزود: خشم و نفاق امروز بر 
سر رقابت برای یک قرارداد زیردریایی 
است که در بر دارنده تهدید جدی 
تسلیحاتی می باشد. جهان  اشاعه 
نظاره گر است. اظهارات ظریف در پی 
این مطرح می شود که دولت فرانسه 
به تازگی از اقدام جو بایدن در اعلام 
پیمان فناوری زیردریایی هسته ای 
با انگلیس و استرالیا که موجب لغو 
توافق تسلیحاتی پاریس با کانبرا 

می شود، ابراز نارضایتی کرده است.

اقتصاد دولتی منجر به فساد و 
ناکارآمدی می شود

 رآکتور آب سنگین اراک
 سریع تر به بهره برداری برسد

رئیس مجلس اظهار داشت: اشتغال 
یــکی از مسائل جدی امروز است و با 
وجود همه تحریم های خـــــارجی، 
خودتحریمــی ها در داخــــل بیشتر 
از تحریم های خارجی اســت. امروز 
اگر یک جوان کارآفرین حتی سرمایه 
داشته باشد، برای آغاز کار و گرفتن مجوز 
ساخت و بهره برداری باید ماه ها و سال ها 
بدود و هزینه کند و در نهایت مشخص 
نیست نتیجه بگیرد. محمد باقر قالیباف 
با بیان اینکه بر این اساس مردم دنبال 
مسئولان نمی دوند بلکه مسئولان باید 
دنبال مردم بدوند، گفت: بر این اساس 
است که فرصت در اختیار مردم برای 
رونق اقتصاد قرار می گیرد. وی افزود: 
بر اساس اولین تصمیم خود در مجلس 
مصمم هستیم در راستای اصلاح نظام 
ساختاری و کشوری، قانونگذاری را 
انجام دهیم که موانع را از سر راه مردم 
در عرصه های اقتصادی، فرهنگی و 
اجتماعی برداریم. تا زمانی که اقتصاد 
دولتی باشد، فساد و ناکارآمدی وجود 
دارد و تفاوتی نمی کند چه دولتی و چه 

مجلسی سر کار باشد.

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با 
همراهی جمعی از معاونان و مدیران ارشد 
صنعت هسته ای در بدو ورود به مجتمع 
هسته ای خنداب)اراک( با حضور در مقبره 
شهدای گمنام به مقام والای شهیدان ادای 
احترام کرد و به قرائت فاتحه پرداخت. 
محمد  اسلامی در جریان این بازدید 
نایی دانشمندان صنعت  با اشاره به توا
هسته ای در پیشبرد و اجرای برنامه های 
راهبردی صنعت هسته ای، اظهار داشت: 
بهره گیری از توانمندی و تخصص جوانان 
ایرانی در حل مسائل بزرگ، پیروزی ملت 
ایران در عرصه های مختلف را به همراه 
داشته است و دستاوردهای شگرف این 
صنعت بیانگر قدرت و پیشرفت علمی و 
نمایانگر استیصال دشمنان ایران اسلامی 
است. وی در خصوص بازطراحی رآکتور 
آب سنگین خنداب )اراک( و پیشرفت این 
پروژه تاکید کرد: این پروژه باید با حداکثر 
سرعت و بهره گیری از توانمندی صنایع 
داخلی بازطراحی و مورد بهره برداری 
قرار گیرد. معاون رئیس جمهور ابراز 
امیدواری کرد تا آنجا که ممکن است، 
باید محصولات تولیدی از آب سنگین در 
زمینه های دارویی و درمانی و... بتوانند با 

بزرگترین برندهای جهانی رقابت کنند.

سـرمقــاله

انتصاب آقای دکتر علی باقری به عنوان معاون سیاسی 
وزارت امور خارجه و در حقیقت جانشین شدن وی به 
جای آقای سیدعباس عراقچی بسیاری را با شگفتی 
مواجه ساخت. می گویند آزمودن آزموده خطاست اما به 
نظر می رسد که برخی همچنان اصرار دارند که آزموده 
را بیازمایند. نزدیک به6 سال آقای علی باقری به همره 
آقای سعید جلیلی در دوران آقای احمدی نژاد عهده دار 
مذاکرات هسته ای بودند اما دریغ از آنکه یک میلی متر 
پیشرفتی در این مذاکرات به عمل آید. این مساله را آقای 
دکتر ولایتی نیز در جریان انتخابات سال 92 مطرح کردند. 
آنها البته از مواضع انقلابی و اهداف و آرمان های اسلام قرص 
و محکم دفاع کرده بودند اما همانطور که آقای دکتر ولایتی 
گفتند مذاکرات پیرامون هسته ای نه موعظه پیرامون 
اسلام که مذاکرات پیرامون فعالیت های هسته ای ایران و 
رفع تنگناهای ناشی از تحریم ها بود. نکته مهم تر آن است 
که مجموعه تلاش های آقایان علی باقری، سعید جلیلی 
و همکارانشان در عمل باعث شد که چندین قطعنامه در 
شورای امنیت علیه جمهوری اسلامی ایر ان صادر شود و 
ایران اصطلاحا ذیل بند هفت منشور ملل متحد قرار گرفت. 
معنای این مساله نیز این بود که شورای امنیت می توانست 
به طور اتوماتیک حمله نظامی به ایران را تایید کند. معلوم 
نیست که چه اصراری است آقای علی باقری که امتحان خود 
را در آن شش سال پس داده است، مجددا عهده دار وظیفه 
خطیر و سنگین مذاکرات هسته ای شود. آن هم در شرایطی 
که وضعیت ایران به مراتب از دوران آقای احمدی نژاد و 
نیمه دوم دهه 80 بحرانی تر  و سنگین تر است. امروز حتی 
یک کودک اول دبستان هم می داند که تحریم ها چه بلایی 
بر سر اقتصاد ایران آورده اند؛ لذا عقلا و منطقا همه تلاش 
نظام می بایستی سرگرم کنار زدن تحریم ها می شد. سرگرم 
اینکه در حقیقت یک امید و آینده ای به جهش اقتصادی 
کشور می توانست مجددا به وجود آید. اما متاسفانه به نظر 
می رسد که چنین مساله ای برای اصولگرایان تندرو متصور 
نیست. گویا برای آنها بازگشت به وضعیت عادی، برداشته 
شدن تحریم ها و از سر گیری رونق اقتصادی چندان اهمیتی 
ندارد یا دست کم در ذیل ایدئولوژی آنها قرار می گیرد. همین 
مساله نیز باعث می شود که چندان نسبت به بهبود شرایط 
اقتصادی در آینده نه چندان دور خوشبین نباشیم. متاسفانه 
باید گفت که شهردار شدن آقای دکتر علیرضا زاکانی و 
افتادن مسئولیت مذاکرات بر عهده آقای دکتر علی باقری و 
همفکران ایشان به معنای آن است که متاسفانه منافع ملی 

همچنان باید بلاگردان برخی رویکردهای دلواپسانه باشد.

آزموده را آزمودن خطاست

 بیانیه مشترک وزرای خارجه
 4 کشور درباره افغانستان

وزرای امــور خارجه ایران، فدراسیون 
روسیــه، جمهوری خلـــق چیــن و جمهوری 
اسلامی پاکستان در حاشیه اجلاس شانگهای 
و پیمان امنیت دسته جمعی در تاریخ شانزده 
سپتامبر 202۱ در شهر دوشنبه به منظور بحث 
و بررسی وضعیت افغانستان با یکدیگر دیدار 
نمودند. وزرای امورخارجه بار دیگر بر اراده 
خود نسبت به تقویت صلح، امنیت و ثبات در 
افغانستان و کل منطقه تاکید کردند. وزرای 
امور خارجه ضمن تاکید بر احترام به حاکمیت، 
استقلال و تمامیت ارضی افغانستان، بار دیگر 
بر رعایت اصل پایه ای » به رهبری افغان ها، در 
مالکیت افغان ها« تصریح نموده و بر ادامه احترام 
به حق برخورداری از صلح، ثبات، توسعه و رفاه 

مردم افغانستان تاکید نمودند.

توصیه سفیر ایران به زوار 
سفیر ایران در بغــداد به زوار ایرانی توصیه 
کرد که از منطقه کردستان عراق وارد بغداد، 
نجف و کربلا نشوند و افزود: همه زوار ایرانی 
باید از طریق هوایی وارد عراق شوند، ولی 
برای بازگشت می توانند از مرز مهران به 
کشور بازگردند. ایرج مسجدی عنوان کرد 
که همه زوار ایرانی باید از طریق هوایی و با 
هواپیما وارد عراق شوند و افزود: این براساس 
توافقی است که انجام شده و این نظر قطعی 
دولت عراق است و ما هم مجبور شدیم این را 
بپذیریم. وی در عین حال یادآور شد: البته 
زائران برای برگشت از عراق، اگر بخواهند از راه 
زمینی برگردند می توانند صرفا از مرز مهران به 
ایران بازگردند. سفیر ایران در بغداد بیان کرد: 
هموطنان ایرانی می توانند به اقلیم کردستان 
عراق و سیاحت و سفر به این منطقه بروند و 
مشکلی ندارند، ولی ورود به اقلیم کردستان 
مجوزی برای ورود به بغداد و نجف و کربلا و 

زیارت نیست.

۷۰ میلیون بشکه میعانات شناور 
در دریا داریم

نماینده لارستان در مجلس می گوید: توسعه 
میادین سرمایه زیادی نیاز دارد، ضمن اینکه ما 
در حال حاضر گشایش سیاسی برای صادرات و 
کسب درآمد برای تزریق به میادین را نداریم، 
اکنون ۷0 میلیون بشکه میعانات شناور در 
دریا و توان تولید ۴ میلیون بشکه را داریم اما 
سرمایه نداریم. حسین حسین زاده گفت: 
درباره لزوم توسعه میادین مشترک اظهار 
داشت: در حوزه نفت و انرژی باید ابتدا هدف را 
مشخص کنیم و بدانیم که اکنون بازار جهانی در 
اختیار ما نیست، برای توسعه میادین مشترک 
باید برنامه ریزی دقیقی صورت گرفته و بدانیم 
که سرمایه گذاری به چه شکل انجام می شود. 
وی با اشاره به فرموده رهبری در راستای 
جلوگیری از خام فروشی نفت، گفت: این 
موضوع به معنای تعطیلی بخش نفت نیست 
به معنای متنوع سازی اقتصاد از محل فروش 
نفت، فرآورده، میعانات، گاز و پتروشیمی است.

 نامه ۶ کشور به 
دبیرکل سازمان ملل

نمایندگان دائم ایران، روسیه، سوریه، کوبا، 
ونزوئلا و نیکاراگوئه در نامه مشترکی به دبیرکل 
سازمان ملل نسبت به نقض توافقنامه مقر 
۱9۴۷ سازمان ملل از سوی آمریکا اعتراض و 
خواستار ارجاع آن برای حل و فصل به داوری 
شدند. در این نامه که از سوی نمایندگان ایران 
و کشورهای همفکر برای دبیر کل سازمان ملل 
ارسال شده، آمده است نقض تعهدات تحت 
توافقنامه بین سازمان ملل و ایالات متحده در 
مورد مقر سازمان ملل متحد در سال ۱9۴۷ و 
هنجارهای مربوط به حقوق بین الملل که در 
نامه های پیشین آمده، به رغم تلاش های شما 
و مشاور حقوقی سازمان ملل که ما از آن بسیار 
سپاسگزاریم، همچنان پا برجاست. در نامه این 
چند کشور آمده است به طور خاص، کشور 
میزبان )آمریکا( همچنان روادید نمایندگان ما 
برای شرکت در رویدادهای سازمان ملل یا کار 
در سفارت های دائمی را به موقع صادر نمی کند. 
علاوه بر این، با توجه به تجربه خاص یک هیات، 
نمایندگان پس از دریافت اعلان صدور روادید، 
مجبورند به کشور سوم سفر کنند تا روادید خود 
را دریافت نمایند، اما به دلیل تاخیر در روند 
دریافت روادید، مجبورند ۱0 تا ۱۴ روز در این 

کشور سوم منتظر بمانند.

نامه نماینده ارومیه به رئیس جمهور
نماینده مردم ارومیه طی یک نامه ای به رئیس 
جمهور به وضعیت نامناسب دریاچه ارومیه اشاره 
کرد و هشدار داد: حال دریاچه ارومیه خوب 
نیست و معیشت و زندگی میلیون ها هموطن در 
شمال غرب کشورمان و در حوزه آبریز آن به ادامه 
حیات دریاچه گره خورده است. در نامه وحید 
جلال زاده آمده است:» از جنابعالی انتظار داریم 
به عنوان مهمترین مطالبه مردم آذربایجان و 
حوزه آبریز دریاچه ارومیه در راستای تحقق 
 وعده دولت سیزدهم به مردمان دلیر این منطقه،

ترک فعل های صورت گرفته در ستاد احیای 
دریاچه ارومیه و نحوه هزینه کرد بودجه های 
میلیاردی که علی الظاهر فقط نتوانست جانی 

به دریاچه نیمه جان ببخشد؛ را پیگیری نمایید.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی- پنج شنبه 25 شهریور بود که 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان 
برای حضور در اجلاس شانگهای وارد دوشنبه 
پایتخت تاجیکستان شد و با مقامات این کشور  
و سایر کشورهای حاضر در این نشست به بحث 
و گفت و گو نشست. رئیسی در دیدار با روسای 
جمهور ازبکستان، ترکمنستان، بلاروس و 
قزاقستان و نخست وزیران ارمنستان و پاکستان 
به تقویت روابط دوجانبه کشورها اشاره کرد 
و لزوم تبادلات اقتصادی میان کشورهای 
عضو پیمان همکاری شانگهای اشاره کرد و 
بر حق مسلم ایران در برجام و لزوم برداشته 
شدن تحریم های ظالمانه تاکید کرد. این در 
حالی است که رئیس جمهور با حضور در جمع 
ایرانیان تاجیکستان  و اجلاس پیمان امنبت 
جمعی افغانستان نیز به سخنرانی پرداخت. اهم 
اظهارات سید ابراهیم رئیسی از این قرار است: 

 تحریم ها مانع پیشرفت ایران نبوده و 
نیستند، عین حال به دنبال رفع تحریم های 
هستیم.  اسلامی  جمهوری  علیه  ظالمانه 
جمهوری اسلامی ایران از تشکیل دولتی فراگیر 
و با مشارکت همه گروه ها و اقوام در افغانستان 
که به استقرار صلح و ثبات در این کشور منتج 
شود، حمایت می کند استقرار امنیت در مناطق 
مرزی می تواند ظرفیت های قابل توجه این 
مناطق برای تعاملات و تبادلات اقتصادی و 
تجاری را فعال کرده و به شکوفایی آبادانی این 

مناطق نیز کمک کند. 
 باید تلاش کرد حکومتی در افغانستان 
شکل بگیرد که همه اقوام و گروه ها را در بر 
گرفته و برخاسته از اراده آحاد مردم این کشور 
باشد. کلید حل مشکلات افغانستان، تشکیل 

از مداخلات  فراگیر و جلوگیری  حکومت 
بیگانگان در امور این کشور است. سابقه 20 سال 
حضور نیروهای آمریکایی و غربی در افغانستان 
هیچ نتیجه ای جز خرابی، آوارگی و کشتار بیش 
از ۳5 هزار کودک و هزاران زن و مرد افغانستانی 
نداشت. خروج نیروهای آمریکایی فرصتی 
تاریخی برای شکل گیری حکومتی مردمی 
در افغانستان و برقراری آرامش در این کشور 

و منطقه است.
 اولویت دولت من اقتصادی است، به دنبال 
توسعه مناسبات اقتصادی در منطقه هستم و 
به وزرای اقتصادی و فنی دستور داده ام پیگیر 
اجرای توافقات مشترک باشند. توسعه مناسبات 
منطقه ای یکی از راه های مقابله با تحریم است و 
کشورهایی مثل ایران و بلاروس زمینه و راه های 

غلبه بر تحریم ها را پیدا کرده اند.
در مسیر  اگرچه دشمن سعی کرده   
پیشرفت ملت ایران مانع ایجاد کند، اما ملت ایران 
نشان داده با عزم و اراده ای راسخ همه موانع را از 
سر راه رشد و تعالی خود کنار می زند. ایرانیان 
عزیز خارج از کشور همواره تلاش کرده اند، 
میهن شان را در حوزه های اقتصادی، علمی، 
فنی و مهندسی از داشته  ها و توانمندی هایشان 
بهره مند کنند. این ظرفیت می تواند در حوزه 
های مختلف نقش آفرین بوده و تبدیل به 

دارایی های ماندگاری برای کشور شود. 
 فعال شدن و رونق یافتن صادرات کالا و 
خدمات از ایران به کشورهای همسایه و منطقه 
را جزو برنامه های اصلی و اولویت دار دولت 
سیزدهم است. صادرات کالا و خدمات از ایران 
به کشورهای دیگر و به خصوص همسایگان 
می تواند عامل مهمی در ارتقای سطح روابط 

خارجی کشورمان باشد. در کنار تلاش برای 
تسهیل زمینه صادرات، باید مراقب بود کالای 
بی کیفیت و یا حتی کم کیفیت از ایران صادر 
نشود، چراکه کالای ایرانی باید معرف دقت، 
سلامت کاری و توانمندی ایران باشد. یکی از 
مهمترین الزامات پیشرفت کشور این است که 
وزارت امور خارجه، اولویت خود را دیپلماسی 

اقتصادی بداند.
 وزارت امور خارجه باید در شناسایی 
بازارهای هدف کالا و خدمات ایرانی فعال شود و 
مسیر رسیدن به آن را تسهیل کند. استان های 
مرزی کشور نیز در این زمینه ماموریتی مضاعف 
بر عهده دارند، چرا که کالا و خدمات ایرانی 
به ویژه در کشورهای همسایه طرفداران 
زیادی دارد. دولت سیزدهم برای فعال کردن 
دیپلماسی اقتصادی برنامه دارد و از این پس 
میزهای اقتصادی فعال و فعال تر می شود و کار 
توسعه بازارهای صادراتی و تقویت تعاملات 
اقتصادی کشور را به شکل جدی و عملیاتی 
پیش می بریم و موانع برطرف خواهد شد. 
»سرمایه گذاری« در گرو امنیت »سرمایه« 
و امنیت »سرمایه گذار« است که هر دو در 
دولت سیزدهم تضمین شده است و زمینه 
سرمایه گذاری ایرانیان در داخل کشور را به 
طرق مختلف از جمله تسهیل و تسریع صدور 
مجوزها فراهم کرده و از فعالیت شرکت های 

ایرانی در خارج از کشور حمایت می کنیم.
 صلح در افغانستان پایدار خواهد شد 
که دولت و ارکان حاکمیت بازتاب دهنده 
ترکیب جامعه افغانستانی باشد و تمامی اقوام و 
گروه های این کشور به طور واقعی احساس کنند 
شراکتی اثرگذار و متناسب با وزن خود در دولت 

دارند و حاکمیت مبتنی بر رای و نظر مردم است. 
نادیده انگاشتن مردم و ضرورت های سیاسی و 
اجتماعی ناشی از نقش فعال مردم خسارت بار 
بوده علاوه بر خودِ افغانستان زیان هایش متوجه 
همسایگان و کشورهای منطقه نیز خواهد شد. 
تاریخ افغانستان درس بزرگی درباره مقاومت 
مردم افغانستان در برابر حضور دخالت خارجی 
به ما می دهد، مردم افغانستان ثابت کردند که 
نمی پذیرند کشوری خارجی سرنوشت آنها را 
رقم بزند. ما کشورهای همسایه مسئولیت بسیار 
مهمی در این برهه تاریخی افغانستان داریم ما 
باید شرایطی را فراهم کنیم تا مردم و گروه های 
این کشور بتوانند تعاملی مثبت و مسالمت آمیز 
داشته باشند و بتوانند مسیر آینده کشور خود را 

به درستی ترسیم کنند.
 رفتارهای یکجانبه و غیرسازنده برخی 
بازیگران که مسئولیت قطعی در ایجاد شرایط 
کنونی دارند، می تواند اجماع منطقه ای و 
بین المللی مورد نیاز برای پیشبرد روند صلح 
افغانستان را مخدوش نماید. در این میان لزوم 
نقش آفرینی سازمان ملل درخصوص بحران 
افغانستان نیز نباید فراموش شود. مردم منطقه و 
تمام جهانیان که راه حل مسائل افغانستان تنها 
از طریق گفت و گو بین افغان ها و به مدیریت 
افغان ها امکان پذیر است. جامعه جهانی به طور 
عام و کشورهای منطقه به طور خاص در این 
برهه حساس مسئولیت های سیاسی و اجتماعی 
مهمی بر عهده دارند که نخست بسیج تمامی 
امکانات کشورها در راستای حمایت و پشتیبانی 
از شکل گیری اجماع داخلی میان جریان های 
مختلف افغان، ترغیب همه طرف ها به بازگشت 

به میز مذاکره و حل موضوع است.

»آرمان ملی« از یک عضویت راهبردی در راستای سیاست های آسیا محور گزارش می کند:

ايران در پيمان ابريشمي 
 عضویت رسمي ایران در سازمان همكاري شانگهاي،   فرصت اقتصادي تازه اي را ایجاد مي کند؛   

این مسیري بود که در نتیجه تلاش هاي دولت قبلي    و کنوني به دست آمد 
 مرتضی مكی: تحریم ها مانع از استفاده ایران از فرصت های ایجاد شده در شانگهای است

آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: روز گذشته وزیر امور 
خارجه در توییتر اعلام کرد با عضویت کامل ایران در سازمان 
همکاری شانگهای موافقت شده است. او این عضویت را 
»راهبردی« و در راستای سیاست های نگاه به آسیا دانست. این 
نشست در بیستمین سال تشکیل سازمان روز گذشته در شهر 
دوشنبه، پایتخت تاجیکستان، با حضور سران ۱2 کشور عضو و 
ناظر برگزار شد. این بار روسیه از عضویت دائم ایران در شانگهای 
حمایت کرد و اعلام کرد حامی مشارکت تمام عیار ایران در این 
سازمان است. ایران نیز همکاری ایران و روسیه در جنگ سوریه 
را الگویی موفق برای سایر شراکت های منطقه ای و فرامنطقه ای 
دانست. با موافقت دیگر اعضا، ایران عضو نهم این پیمان شد. 
روسیه پیشتر اعلام کرده بود که ایران می تواند در صورت رفع 
تحریم های سازمان ملل متحد عضو اصلی این سازمان شود. 
از سال 20۱5 کشورهای ترکیه، نپال، سریلانکا، کامبوج، 
آذربایجان و ارمنستان خواستار عضویت در این سازمان هستند.

 شانگهای
ایران پیشترسال ۱۳85به نشست شانگهای دعوت شد و از 
آن پس به عنوان عضو ناظر در این پیمان حضور داشت، این اقدام 
در همان زمان مورد انتقاد آمریکا قرار گرفت. نخستین رئیس 
جمهوری که از ایران به این سازمان رفت احمدی نژاد بود که 
در سخنرانی خود خواستار دگرگونی نظم جهانی شده بود. در 
سال ۱۳95اما درخواست ایران مبنی بر عضویت دائمی در این 
سازمان رد شد که تاثیر کمی بر اعتبار و وجهه تهران نداشت. 
شانگهای یکی از پیمان های مهم در جهان است که نشانی از 
غرب در آن نیست. این سازمان در سال 200۱ در نتیجه ایجاد 
موازنه در برابر نفوذ آمریکا و ناتو درمنطقه توسط 5 کشور چین، 
روسیه، قزاقستان، ازبکستان، تاجیکستان و قرقیزستان ایجاد 
شد که حالا به جز ایران دارای 2 عضو دیگر است، پاکستان و 

هند که 5 سال پس از تشکیل این سازمان به آن پیوستند.
  همكاری های دوجانبه بر پایه شانگهای 

رئیــس جمهـــور روز گذشته طی سخنانی در جمع سران 
و مقام های شرکت کننده در بیست و یکمین اجلاس سران 
سازمان همکاری شانگهای، با بیان اینکه سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران همواره مبتنی بر مشارکت فعال در 
سازمان های بین المللی، چندجانبه گرایی و مخالفت با یکجانبه 
گرایی بر پایه عدالت، همکاری، احترام متقابل و ضرورت ایفای 
نقش سازنده در مواجهه با چالش های بین المللی و منطقه ای 
بوده است، اظهار داشت: تقویت همکاری های دوجانبه به ویژه در 

عرصه اقتصادی، عامل مهمی در ارتقای نقش راهبردی سازمان 
همکاری شانگهای در اقتصاد جهانی است. حجت الاسلام سید 
ابراهیم رئیسی گفت: سازمان همکاری  شانگهای به خوبی 
نشان داده که می تواند با اتکای به ظرفیت های اقتصادی، 
سیاسی، ارزشی و جمعیتی خود به نیروی پیشران چندجانبه 
گرایی جهانی تبدیل شود واین امر نشان دهنده فراهم بودن 
بستر شکل دهی به جامعه ای بر پایه ارزش های مشترک 
کشورهای در حال توسعه است. وی افزود: در شرایط کنونی 
صلح و امنیت جهانی از ناحیه سلطه طلبی و چالش هایی همچون 
تروریسم، افراط گرایی و جدایی طلبی در معرض تهدید قرار 
دارد؛ تهدیدهایی که طیف وسیعی از کشورهای جهان و به ویژه 
اعضا و شرکای سازمان همکاری شانگهای را هدف قرار داده 
است و حفظ و تقویت صلح در این پهنه گسترده، نه یک انتخاب 
بلکه یک ضرورت است. وی افزود: سازمان همکاری شانگهای و 
»روح حاکم بر آن« یعنی اعتماد متقابل، منافع مشترک، برابری، 
رایزنی مشترک، احترام به تنوع فرهنگی و توسعه مشترک، 
ابزاری کلیدی در راستای حفظ صلح در قرن 2۱ است. توسعه 
فرهنگی، دستور کار اول همکاری بین کشورهای صاحب تمدن 
است. بخش عمده خزانه فرهنگ و معنویت جهان در آسیا قرار 
دارد. آسیا مهد تمدن بشری است و قلب تپنده آن در چین، هند، 

تاجیکستان و ایران فرهنگ ساز بوده است. 
 سیاست خارجی آسیامحور

حالا در شرایط تحریم های سخت و زمانی که در رابطه 
با مذاکرات هسته ای و برجام، ایران معتقد است آمریکا 
زیاده خواهی می کند، این عضویت برای کشور از اهمیت بالایی 
برخوردار است. این در حالی است که برخی باور دارند راه حل 
مشکلات مربوط به موضوعاتی چون تحریم ها، مذاکرات 
هسته ای و اختلافات با آمریکا را در دیگر مناطق نمی توان یافت 
و ابتدا کشور نیازمند حل مشکلات در همان سطح غربی است. 
همچنین در حاشیه این نشست امیرعبداللهیان با جایشانکار، 
وزیر امور خارجه هند، دیدار کرد و بنابر پیام جایشانکار در 
توئیتر، آنها در مورد تحکیم روابط دوجانبه و همکاری برای 
مقابله با چالش های منطقه ای صحبت کرده اند.در این راستا 
خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه نیز با اشاره به استقبال 
از تصمیم سازمان همکاری شانگهای در پذیرش عضویت کامل 
ایران گفت:» این گامی بزرگ به سوی روابط توسعه یافته با 
همسایگان و پیشرانی مهم برای سیاست خارجی آسیامحور 
ماست. به تلاش هایمان برای بهره گیری از ابتکارات بومی در 

جهت پیشبرد منافع منطقه ادامه خواهیم داد.« همچنین در 
داخل کشور نیز این عضویت با استقبال مواجه شد و سید محسن 
دهنوی، عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی در توییتر 
خود نوشت:» با پذیرش ایران به عنوان عضو رسمی سازمان 
همکاری شانگهای ، سیاست خارجی ما وارد افق های روشن تری 
شد. همکاری با همسایگان و شرکای آسیایی باید رکن دکترین 
سیاست خارجی دولت سیزدهم باشد. اقتصاد مقاومتی علاوه 
بر آن  که درون زا است، برای شکستن تحریم ها با اقتصادهای 
جهانی نیز تعامل دارد.«در حاشیه این نشست امیرعبداللهیان 
با اشاره به قابلیت مشاهده آثار عضویت ایران در این سازمان در 
برنامه اقتصادی دولت سیزدهم اظهار نمود:»روند عضویت دائم 
به گونه ای  است که مرحله به مرحله گام هایی اتخاذ می شود که 
در هر مرحله یکی از حلقه ها فعال می شوند تا در نهایت در یک 
پروسه حداکثر یک ساله تا یک سال و نیمه، تمامی بخش  های 
مرتبط به عضویت دائمی ما به شبکه بزرگی که در میان 
کشورهای عضو شانگهای قرار دارد فعال بشوند.« او همچنین 
از ساماندهی ملاقات های وزرای همراه با هیأت های همتا در 

حاشیه نشست خبر داد. 
  الزام برداشته شدن تحریم ها

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در رابطه با این موضوع در 
گفت وگو با »آرمان ملی« گفت: پذیرش ایران در پیمان شانگهای 
پس از سال ها انتظار و عضویت ناظر در این سازمان منطقه ای، 
تحول سیاسی مهمی برای جمهوری اسلامی ایران محسوب 
می شود و می تواند در چارچوب سیاسی نگاه به شرق تحول 
مهمی به حساب آید. مرتضی مکی در ادامه در خصوص امری 
مهم تصریح کرد: نباید فراموش شود، موقعیت ژئوپلیتیکی، 
جایگاه سیاسی و منطقه ای ایران اقتضا می کند این کشور روابط 
متوازنی با کلیه دولت های اقتصادی، سیاسی و نظامی جهان 
داشته باشد، اما نکته بدیهی تر از این موضوع عضویت ایران در 
سازمان شانگهای، مساله برجام و تحریم های اقتصادی و فشار 
سنگینی است که به جمهوری اسلامی وارد کرده است. مکی 
اهمیت زیادی برای این امر در روابط خارجی ایران قائل شد و 
ادامه داد: به نظر نمی رسد تا زمانی که ایران موفق به رفع تحریم ها 
بشود، بتواند از فرصت ایجاد شده در سازمان شانگهای آنطور که 
انتظار دارد استفاده کند و همکاری های اقتصادی قوی را برقرار 
کند. شاهد بودیم که پس از خروج آمریکا از برجام در سال 9۷ 
بسیاری از شرکت های چینی و دیگر شرکت هایی که وابسته به 

برخی از کشورهای عضو شانگهای بودند از ایران خارج شدند. 

صادق زیباکلام 
استاد دانشگاه

یـــادداشت

ایران به عنوان کشوری با جایگاه مناسب منطقه ای 
و ژئوپلیتیکی در دو حوزه امنیتی و اقتصادی می تواند 
از ظرفیت های عضویت در سازمان همکاری شانگهای 
استفاده کند. در رابطه با موضوع امنیت به طور طبیعی 
ایران به عنوان یک کشور تاثیرگذار در تصمیمات امنیتی 
منطقه می تواند در کنار باقی کشورها مخصوصا کشورهای 
بزرگی چون چین و روسیه که عضو دائم شورای امنیت 
سازمان ملل متحد نیز هستند، برای تامین امنیت منطقه 
به خصوص مبارزه با تروریسم، قاچاق مواد مخدر و قاچاق 
انسان همکاری های لازم را انجام دهد و موفقیت های 
مدنظر را کسب کنند. در حوزه اقتصادی، ایران در 
حوزه های انرژی، تجارت و ترانزیت بیشترین ظرفیت را 
دارد و از سوی دیگر کشورهای بزرگ شانگهای مثل چین 
و هند وارد کننده نفت ایران هستند و در عین حال ایران 
نیازمند است که از کشورهایی مثل چین واردات تکنولوژی 
داشته باشد، لذا این حوزه ها زمینه های دیگری را برای 
همکاری فراهم می آورند. همچنین نیازهای کشورهای 
طالب نفت، به دلیل سرعت در صنعتی شدن، در حال 
افزایش است و آنها نیازمند خرید نفت ایران هستند که این 
امر نیز فرصتی دیگر برای ایران است. در حوزه تجارت نیز 
ایران بازار خوبی برای منطقه است و همچنین می تواند از 
بازار خوب کشورهای شانگهای برای صادرات محصولات 
خود استفاده کند. در حوزه ترانزیت که بسیار حوزه مهمی 
است، بیشتر این کشورهای حوزه شانگهای هستند که از 
موقعیت ژئوپلیتیکی ایران و پل اتصال آسیا به اروپا و آفریقا 
می توانند استفاده کنند و به آب های گرم خلیج فارس و 
دریای عمان دست یابند. در این سال ها اما تحریم های 
بین المللی ایران، مانعی برای انجام برخی اقدامات بوده 
است و یا انجام این اقدامات را با هزینه و سختی همراه کرده 
اما با توجه به اراده ای که در میان کشورهای عضو پیمان 
شانگهای برای توسعه همکاری های اقتصادی با ایران 
وجود دارد، به نظر نمی رسد مساله تحریم ها بتواند مشکلی 
ایجاد کنند. ایران در دوره تحریم ها با بسیاری از همین 
کشورها همکاری هایی داشت و باور بر این است که تمام 
این همکاری ها ادامه پیدا خواهند کرد. این امر باعث تقویت 
ایران است اما با وجود فشارهای بین المللی با استفاده از 
اهرم های مختلف در برابر ایران، این کشور به دنبال استفاده 
از اهرم شانگهای برای فشار به آمریکا یا اروپا طی مذاکرات 
هسته ای نیست بلکه به طور عادی و معمول همکاری های 
اقتصادی و امنیتی ایران با کشورهای شانگهای دنبال 
می شود و اعتقاد بر این است که در این رابطه اساسا 
نیازی نیست که از شانگهای به عنوان اهرم استفاده 
شود، چراکه ایران به دنبال مقاوم سازی اقتصاد است و در 
همین چارچوب با این کشورها همکاری های لازم و ممکن 
انجام می شود و اهداف کشور محقق می گردند. آینده این 

همکاری ها با عضویت در شانگهای حتی روشن تر است.

  شانگهای در مسیری دور از غرب

آرمان ملی: »دولت های خارجی برای نفوذ 
در دستگاه علما و مراجع نقشه های مهمی دارند« 
این جمله هشداری بود که آیت ا... مکارم شیرازی 
در دیدار وزیر اطلاعات مطرح کرد. این مرجع 
تقلید گفت: »خطر نفوذ در قم به ویژه با توجه 
به مرکزیت حوزه های علمیه، بیش از دیگر 
شهرهاست؛ دولت های خارجی برای نفوذ در 
دستگاه علما و دانشمندان و مراجع نقشه های 
مهمی دارند؛ در این خصوص واقعا باید هوشیار 
بود و در این زمینه وزارت اطلاعات باید به خوبی 
نقش آفرینی کند.« سال هاست که دشمن تلاش 
دارد تا با نفوذ در میان قشر روحانیت که مورد 
وثوق و اعتماد مردم هستند، به اهداف خود 
دست پیدا کنند و البته هر بار ناکام ماندند. نفود 
در مراجع و علما برای دشمن بسیار مهم است، 
چراکه از این طریق می دانند با منحرف کردن 
اذهان جامعه که وفادار به مراجه و روحانیت 
هستند، بدون وجود مانعی به خواسته خود 
برسند به همین دلیل بارها علاوه بر مقام معظم 
رهبری، دیگر علما و مراجع نسبت به نفود دشمن 
هشدار داده اند. شهر قم بیش از سایر شهرهای 
کشور در معرض تلاش دشمن برای نفوذ است، 
چراکه بیت و دفتر بسیاری از علما و مراجع در 
این شهر قرار داد و جامعه قم متاثر از رفتار و 

گفتار روحانیت این شهر است، بنابراین دشمن 
برنامه ریزی خود را معطوف به نفوذ در میان 
علما و روحانیت قم می کند و به خوبی می داند 
شهرهای دیگر متاثر از قم در رفتارها و عقاید 
خود تغییراتی ایجاد می کنند. 9 آذر 98 بود که 
دادستان کل کشور از نفوذ جریان فکری انحرافی 
در حوزه علمیه قم خبر داد و درباره اعتراضات 
اخیر گفت که عناصر اصلی خائن دستگیر شده 
و عده ای فراری و عده ای هم مخفی شده اند. 
حجت الاسلام منتظری توضیح داده بود:» خبر 
قطعی می گویم دشمن سرمایه  گذاری کرده که 
یک جریان فکری انحرافی در حوزه علمیه قم 
به وجود آورد. شاخه های آن را در جاهای دیگر 
و شهرستان ها می بینید که یک شاخه آن در 
عراق است. پایگاه این جریان انحرافی عمدتا در 
کربلاست.« 5 دی ماه سال گذشته هم نماینده 
ادوار مجلس با اشاره به هشدارهای مقام معظم 
رهبری درباره نفوذ، گفت: دشمنان بر روی نفوذ 
در حوزه های علمیه و بیوت مراجع و علما حساب 
ویژه ای باز کرده اند، لذا امروز نباید از بحث شبکه 
نفوذ در قم غافل شد. حجت الاسلام احمد سالک 
تصریح کرده بود:» شبکه نفوذ در کنار علما و 
روحانیون و حتی بیوت مراجع تا جایی پیش رفت 
که دست جریان نفوذ انگلیس را در اتفاق کف 

زدن فرزند شهید آیت ا... نوری در پایین چوبه دار 
پدر و یا جریان نفوذی رضا قلدر در مقابل شهید 
آیت ا... مدرس و شبکه نفوذ انگلیس خبیث را در 
جریان ملی شدن صنعت نفت در کنار آیت ا... 
کاشانی و یا جریان نفوذ انگلیس را بارها پس از 

پیروزی انقلاب اسلامی شاهد بودیم.«
 قطع روابط افراد فاسد و مفسد 

آیت ا... ناصر مکــارم شیرازی در دیــدار 
وزیر اطلاعات همچنین گفت: امنیت در کشور 
ما خوب است و در مجموع ناامنی نداریم اما 
نگران  اقتصادی همچنان  مسائل  به  راجع 
هستیم و معتقدیم توفیق دولت سیزدهم و 
رئیس جمهوری در گرو حل مسائل و معضلات 
اقتصادی است. انتظار داریم تحولی در عرصه 
اقتصادی و سفره مردم ایجاد شود که البته هنوز 
آثارش نمایان نیست. وی ادامه داد: برای این که 
مشکلات اقتصادی حل شود باید جلوی افراد 
فاسد و مفسد گرفته شود، سه گروه هستند که 
کار اقتصاد مملکت را خراب می کنند، گروهی 
همان افراد قاچاقچی هستند که از طریق 
قاچاق اجناس و کالا و بعضا زد و بند با برخی از 
مسئولان، کار خود را به پیش می برند. این مرجع 
تقلید افزود: دسته دیگر رانت خواران اند که 
اجازه نمی دهند اقتصاد کشور سامان پیدا کند؛ 

آنان از دولت تسهیلات بسیار خوبی می گیرند و 
بعد هم به تعهدات خود عمل نمی کنند؛ همان 
کالا و اجناسی که با قیمت پایین خریده بودند را 
با قیمت بالا در بازار به فروش می رسانند؛ اینکه 
چطور می شود جلوی شان را گرفت خود جای 
بحث است. آیت ا... مکارم شیرازی گفت: برخی 
از تجار و کسبه بی انصاف دسته سومی هستند 
که اجازه نمی دهند آرامش به بازار و سفره مردم 
باز گردد؛ این دسته به وقت گرانی اجناس، کالاها 
را گران می فروشند اما وقتی به هر دلیل کالاها و 
اجناس ارزان شود، حاضر نیستند به قیمت ارزان 
بفروشند، واقعا اینها خود اسباب فساد در بازار 
هستند و باید در این خصوص فکری کرد. وی بر 
لزوم توجه به علل به جای پرداختن به معلول در 
ساماندهی و حل مسائل اقتصادی تاکید کرد و 
افزود: اگر تنها بیاییم به همین مجازات اقتصادی 
اکتفا کنیم، مغازه ها را ببندیم و جریمه کنیم، با 
این امور، مشکل اقتصادی حل نمی شود، ریشه ها 
را باید درست کرد. به گفته این مرجع تقلید، باید 
با شجاعت روابط افراد فاسد و مفسد را قطع کرد 
و در مقابل آنها ایستاد، در این صورت است که 
مسائل اقتصادی تحول و سامان پیدا می کند 
و مردم هم نتیجه اقدامات و عملکرد دولت را 

خواهند دید.

آیت ا... مكارم شیرازی هشدارداد       

نقشه های مهم دولت های خارجی برای نفوذ در دستگاه علما و مراجع 

محسن پاک آیین 
تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس جمهور در حاشیه اجلاس شانگهای:

به دنبال توسعه مناسبات اقتصادی هستیم 
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